
 

25 ANYS D’AJUNTAMENTS DEMOCRÀTICS 

Gràcies Àngel per la teva magnífica conferència sobre aquests vint-i-cinc anys 

de democràcia als ajuntaments de Catalunya. 

Per cloure aquest acte, vull adreçar-vos uns mots a tots els presents, de 

manera molt especial a totes i tots aquells que heu estat Regidors de la Paeria 

en el transcurs dels darrers vint-i-cinc anys i als qui compartim, avui, el 

Consistori municipal. 

Crec que aquests han estat vint-i-cinc anys de progrés per a Lleida, per a totes 

les ciutadanes i els ciutadans de Lleida. Un progrés al qual han contribuït des 

del Govern municipal una bona part dels presents; i al qual també han 

contribuït, des dels rengles de l’oposició, l’altra part dels avui presents. Uns i 

altres heu posat de manifest el vostre esperit constructiu. Vull remarcar el fet, 

poc recordat, de les moltes ocasions en les quals tots i totes les Regidores de 

la Paeria han votat conjuntament propostes del Govern o mocions presentades 

al Ple de la Corporació. Els desacords, normals, i fins i tot necessaris, en 

democràcia, han contribuït, en tot cas, a dibuixar millor les propostes i l’acció 

municipal. En el seu conjunt, la tasca municipal de tots aquests anys s’ha 

desenvolupat en un ambient de diàleg i de pau. No endebades Paer, com 

expliquem a tots els que visiten aquesta casa, vol dir home-dona de pau. 

La vella Paeria amb una nova democràcia, després d’unes eleccions llargament 

esperades, va iniciar el seu caminar amb la constitució d’un govern de progrés, 

en base a una coalició de partits, comuna a tots els municipis de Catalunya, 



 

 2

sota el nom de Pacte de Progrés. La Unió de Centre Democràtic en va quedar 

exclosa. El tarannà, però, dels seus dirigents a Lleida va fer que també des de 

l’oposició contribuïssin a la consolidació de la democràcia i la governabilitat de 

la ciutat.  

Per exemple, les circumstàncies en les que va aprovar-se, pocs mesos abans 

de la convocatòria electoral, el Pla General Municipal d’Urbanisme de Lleida, 

en una sessió plenària de l’antiga Corporació, totalment atípica, amb pauses 

pels pactes, forçats per la pressió ciutadana dels veïns, els professionals i els 

representants dels partits polítics, encara exclosos del Govern de la ciutat.   

Recordo molt bé aquella sessió, en participar-hi en tant que representant de la 

Federació d’Associació de Veïns de Lleida. Com recordo, des de la meva feina 

de funcionari municipal, la primera Corporació democràticament elegida. Crec 

que el temps passat ens dóna perspectives més àmplies. Avui, deixant de 

banda qualsevol nostàlgia, veiem la gran tasca d’aquell primer Ajuntament 

democràtic que ho tenia quasi tot per fer.  

El primer gran repte d’una Paeria democràtica, va ser atansar l’Ajuntament a 

tots els ciutadans i ciutadanes de Lleida sense excepcions. Cohesionar una 

ciutat històricament dividida per barreres naturals i de vegades psicològiques i 

socials.  Què els ciutadans s’adonessin que tenien una Administració que els hi 

era propera on sempre eren atesos i ben rebuts, va ser sens dubte una tasca 

ben feixuga. Avui, superada una antiga conjuntura política, considerem que 

totes les Regidores i Regidors, al Govern i a l’oposició, ho van fer prou bé.  

A tots ells, pioners d’una nova etapa en el Govern de la ciutat de Lleida que en 

aquests dies ha fet vint-i-cinc anys ininterromputs de pràctica ciutadana 
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democràtica, el sincer agraïment de tots els nostres conciutadans. A totes i tots 

els Regidors que han treballat pel bé de la nostra ciutat en les diferents 

corporacions de la Paeria, també el nostre agraïment.  I el record per a tots 

aquells que malauradament avui ja no estan entre nosaltres. Als que avui són 

directament responsables del bon govern de la ciutat, recordar-los-hi que som 

els hereus d’una, sortosament, ja llarga història, en la qual poder emmirallar-

nos en els moments de dubte o de conflicte.  

El passat més  recent ens serveix  per afrontar el futur . El futur de la Lleida que 

volem, que passa per tenir cura de les persones, del seu benestar , del seu 

progrés social i econòmic, on el desenvolupament de Lleida com a capital 

agroalimentària de la nostra eurorregió en serà una peça fonamental.  

A tots els presents, moltes gràcies per la vostra presència en aquest acte, amb 

el qual hem volgut commemorar aquests primers vint-i-cinc anys de democràcia 

municipal i de convivència ciutadana. Que sigui per molts anys. 

ÀNGEL ROS I DOMINGO 

ALCALDE DE LLEIDA  
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